

## MONITORING

There are more and more surveillance networks which provide the opportunity for live monitoring.

Quick reactions and anticipating problems allow viticulturists to be pro-active and resilient. This can be achieved by working together with their colleagues in the same area to install instruments to measure and observe the vines.

**A few examples:** precise weather readings, comprehensive and/or visual soil analysis, a network of pest traps in order to assess the magnitude of the problem, regular inventories of the flora and fauna, sight recognition of the main insects, fungi and plants that have an impact whether negative or positive on the vines.

## LA SURVEILLANCE

Il existe de plus en plus de réseau de surveillance qui informe en temps réel.

Il est important que le viticulteur ensemble avec ses collègues de la même zone mette en place des instruments de mesure et d'observation lui permettant d'agir rapidement et en amont, lui permettant d'être pro-actif et résilient.

**Quelques exemples :** relevés météorologiques précis, analyses du sol complètes et/ou visuelles, réseau de piégeage des nuisibles afin d'objectiver l'ampleur, inventaires réguliers de la faune et de la flore, reconnaître à vue les principaux insectes, champignons et plantes qui ont un impact tant négatif que positif sur le vignoble,...



PAN-EUROPE.INFO

DIVERSITÉ  
FAUNISTIQUE

FAUNA  
DIVERSITY